

学校编码：10384

分类号_____密级_____

学号：19120051403087

UDC _____

廈門大學

博 士 学 位 论 文

物理化学在芯片实验室中的几个应用

Several Applications of Physical Chemistry in Lab-on-Chip

叶 嘉 明

指导教师姓名：田昭武 教 授

周勇亮 副教授

专业名称：物 理 化 学

论文提交日期：2008 年 10 月

论文答辩时间：2008 年 11 月

学位授予日期：2008 年 月

答辩委员会主席：_____

评 阅 人：_____

2008 年 10 月

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下,独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果,均在文中以适当方式明确标明,并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外,该学位论文为()课题(组)的研究成果,获得()课题(组)经费或实验室的资助,在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称,未有此项声明内容的,可以不作特别声明。)

声明人(签名):

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

() 1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

() 2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“ ”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

目 录

中文摘要.....	
英文摘要.....	IV
引言	
(一)芯片实验室技术简介.....	1
(二)物理化学与芯片实验室.....	3
(三)论文目的与设想.....	4
参考文献.....	5
第一部分 微流控芯片的制作及应用	
§ 1.1 背景介绍.....	7
§ 1.2 电化学刻蚀法快速制作玻璃微流控芯片.....	19
§ 1.3 CO ₂ 激光直写加工PMMA微流控芯片.....	34
§ 1.4 热压法快速制作 PDMS 微流控芯片模具.....	43
§ 1.5 集成纳滤膜的微流控芯片的制作与应用.....	50
§ 1.6 本章小结.....	77
参考文献.....	78
第二部分 特殊浸润性表面制作及其在芯片实验室中的应用	
§ 2.1 背景介绍.....	85
§ 2.2 超亲水氧化铝的制备与机理研究.....	95
§ 2.3 超亲水/超疏水图案化表面改善微阵列芯片质量.....	107
§ 2.4 超亲水/超疏水图案用于制作开放式微流控芯片.....	121
§ 2.5 本章小结.....	126

参考文献.....127

第三部分 微流控芯片电泳系统的研制及应用

§ 3.1 背景介绍.....133
§ 3.2 微流控芯片电泳系统的研制与应用.....139
§ 3.3 本章小结.....159
参考文献.....159

论文的创新性与研究工作的展望

(一)论文的创新性.....163
(二)研究工作的展望.....164

博士期间的研究成果和发表的论文.....165

致谢.....167

厦门大学博士学位论文摘要库

CONTENTS

Abstract in Chinese	I
Abstract in English	IV

Introduction

(1) Brief Introduction of Lab-on-chip	1
(2) Physical Chemistry and Lab-on-chip	3
(3) Objective and Scheme of the Dissertation	4
Reference	5

Part 1 Fabrication and Application of Microfluidic Chips

§1.1 Introduction	7
§1.2 Rapid Fabrication of Glass Chips by Electrochemical Micromachining	19
§1.3 Fabrication of PMMA Chips by CO₂ Laser Direct-write	34
§1.4 Rapid Fabrication of Moulds for PDMS Chips by Hot Embossing	43
§1.5 Fabrication and Application of Microfluidic Chips Integrated with Nanofiltration Membranes	50
§1.6 Conclusions	77
Reference	78

Part 2 Fabrication and Application in Microarray Chips of Superhydrophilic/superhydrophobic Surfaces

§2.1 Introduction	85
§2.2 Preparation and Mechanism of Superhydrophilic Aluminum Oxides	95
§2.3 Improving Quality of Microarray Chips Based on Superhydrophilic /superhydrophobic Patterned Surface	107
§2.4 Fabrication of Open Microfluidic Chips Based on Superhydrophilic /superhydrophobic Patterned surface	121

§2.5 Conclusions..... 126
Reference 127

Part 3 Research and Application of Microchip Electrophoresis System

§3.1 Introduction..... 133
§3.2 Development and Application of Microchip-based Electrophoresis System
..... 139
§3.3 Conclusions..... 159
Reference 159

Innovations and Future Work

(1) Innovations..... 163
(2) Future Work..... 164

Publications During PhD Study..... 165
Acknowledgements 167

厦门大学博士学位论文摘要

摘 要

芯片实验室 (Lab on a Chip) 是一个多学科高度交叉的研究新领域, 它采用微加工技术将传统的化学、生物实验室缩小并集成到芯片的尺度, 为化学生物过程的研究提供一个微型化的平台。由于具有微型化、集成化、自动化、分析速度快、样品消耗少等诸多优点, 芯片实验室在药物筛选、临床诊断、环境监测等领域具有巨大的应用前景。

芯片实验室的单元尺寸一般为微米至亚毫米量级, 该尺度下许多物理化学规律将发生显著变化, 表现在许多与表面相关的性质, 如浸润性、电渗及表面张力等成为主要因素。研究芯片中这些特殊表面性质, 对于进一步了解芯片中微观物理化学现象与规律及开发新的微单元操作技术具有重要意义。因此物理化学不仅为芯片实验室领域特殊的流体性质及表面现象提供理论解释, 还为开发芯片的新技术和拓展应用范围提供技术支持。

微流控芯片 (microfluidic chip) 技术与微阵列芯片 (microarray chip) 技术是目前芯片实验室领域的研究热点和重点。本论文工作主要目的在于从物理化学角度出发, 利用物理化学的原理和技术, 针对微流控芯片的制作、样品预浓缩、分离检测等单元操作中遇到的问题提出新的解决方法; 针对微阵列芯片中严重影响芯片质量的咖啡环效应进行研究和提出解决对策。具体研究内容如下:

1. 微流控芯片快速制作方法研究

目前玻璃微流控芯片主要采用光刻工艺进行制备, 存在成本较高、耗时较长等问题, 因而限制了玻璃芯片在普通实验室的使用和研究。我们提出将电化学刻蚀方法应用于玻璃芯片的快速加工。采用体相存储有电解液、表面具有微结构的琼脂糖凝胶为模板, 对玻璃基片表面的金属掩蔽层进行电化学刻蚀, 可在 120 秒钟内获得宽度小于 $50\mu\text{m}$ 的掩蔽层窗口, 从而实现高精度的玻璃微通道的简便及快速加工。类似地, 采用具有微缝图形的 PET 掩模板进行微细电解, 可在 10 秒

钟内获得宽度小于 $100\mu\text{m}$ 的掩蔽层窗口, 结合湿法腐蚀与热键合, 也可实现玻璃微流控芯片或微电极阵列的低成本与快速制作。

高分子聚合物芯片的模塑法批量制作需要大量模具, 而目前缺乏芯片模具的快速制作技术。我们提出热压法快速制作 PMMA 阳模, 并用于 PDMS 微流控芯片制作。该方法可在 30 分钟内获得一片高质量的芯片模具, 同一模具的微凸起结构上不同位置的高度和宽度 RSD 分别为 1.46% 和 0.42%, 利用该模具批量制作的 PDMS 微流控芯片, 微通道结构特征参数的 RSD 均小于 3%。

激光直写加工可降低微流控芯片的研究门槛, 特别适合于设计思想快速多变的高聚物芯片研发阶段。我们建立 CO_2 激光直写快速加工 PMMA 芯片的工艺, 30 分钟可制作一个芯片。考察了激光功率、扫描速度及加工次数等加工参数对芯片质量的影响, 发现并解决了激光加工过程中重铸物所导致的通道堵塞问题。

2. 微流控芯片的纳滤膜集成及应用

纳滤膜已在工业领域得到广泛应用, 但主要采用压力驱动实现膜分离, 在微流控芯片中, 电驱动更容易集成与实施。我们研究纳滤膜在电场驱动下对不同离子与氨基酸的截留特性, 结果表明所用商品化纳滤膜对不同价态的离子具有选择透过性, 对 FITC 标记的氨基酸截留率接近 100%。

提出采用 CO_2 激光烧蚀方法结合热键合技术将商品化纳滤膜与 PMMA 芯片集成制作一种预浓缩电泳芯片, 并实现了氨基酸样品的在线浓缩与分离, 浓缩倍数可达 1000 倍以上。

设计并制作用于界面聚合纳滤膜的玻璃微流控芯片, 利用层流效应在微流控芯片中原位制备纳滤膜。

3. 超亲水氧化铝的制备与机理研究

超亲水表面的制备与机理是目前固体表面物理化学领域的重要问题之一。我们提出并建立电化学阳极氧化法制作超亲水氧化铝表面的工艺。通过控制不同的氧化条件制备多种表面结构和粗糙度的氧化铝, 系统研究表面结构与浸润性的构效关系, 发现“鸟巢”结构的形成是氧化铝表面达到超亲水性的关键因素, 从实验上, 证明了 Bico 等人提出的“3D capillary effect”理论模型。

4. 超亲水/超疏水图案化表面在芯片实验室中的应用

“咖啡环效应”严重影响微阵列芯片的质量。我们提出并研究亲水/疏水图案化表面对“咖啡环效应”的抑制，发现图案化表面对“咖啡环效应”的抑制效果与组成图案两种表面的表面自由能差异成正比。从理论上和实验上证明了“咖啡环效应”的抑制作用是通过降低液滴边缘的蒸发速度，从而抑制从内向外的毛细管流。该结果除了可用于显著改善微阵列芯片上样品点均匀性外，还在涂料、色谱等方面具有重要的研究和应用意义。

开放式微流控芯片在操作上具有取样灵活等优点。我们提出将超亲水/超疏水图案化表面应用于制备开放式微流控芯片，并在芯片上组装琼脂糖凝胶，进行凝胶电泳分离的初步探索。

5. 微流控芯片电泳系统的研制与应用

以倒置荧光显微镜为平台，搭建一套芯片电泳分离与检测系统。其中，自行设计和制作了用于芯片电泳的四路程控高压电源和与显微镜接口的小型PMT检测器，并将荧光显微镜的激发光源从汞灯改造成寿命更长，价格低廉的发光二极管。利用该系统考察了玻璃微流控芯片的电渗流特性，实现FITC等荧光样品的芯片夹流进样与电泳分离，FITC检测限为 1×10^{-7} mol/L。

关键词：芯片实验室；微流控芯片；微阵列芯片；纳滤膜；超亲水/超疏水；咖啡环效应。

ABSTRACT

Lab-on-chip is a multi-disciplinary technology, which adopted microfabrication technology to miniaturize the traditional laboratory into chips and provided platforms for studying the processes of chemistry and biology. Due to the advantages such as miniaturization, integration, automation, fast-analysis and low-consumption, lab-on-chip has been found widespread application prospect in many fields including drugs screening, clinical diagnostics and environmental monitoring.

The structural unit size of chips is about micrometer to sub-millimeter, at this scale, many physical chemistry laws change significantly. One category of the prominent characteristics is surface phenomena, such as wettability, electroosmosis and surface tension, which will dominate many performances in micro-system. Studying on these surface characters would be helpful for understanding of the physical and chemical laws in micro-scale and developing new unit operations for micro-technology. Therefore, physical chemistry is an important subject closely related to lab-on-chip, which provides the theoretical and technical support for not only the special surface phenomena but also the development and application of micro chips.

Microfluidic chip and microarray chip were the researching hotspots and emphases of lab-on-chip. The main purpose of this thesis is to develop new unit manipulation methods and technologies in microfluidic chips such as fabrication, sample pretreatment, separation and detection based on principles and technologies of physicochemistry. Furthermore, coffee ring-stian effect, which could seriously influenced the quality of microarray chips was investigated and resolved by surfaces with special wettability. The main work and results are summarized as follow:

1. Rapid fabrication technology for microfluidic chips

A novel process technology based on electrochemical micromachining was

developed to fabricate rapidly glass-based microchips, in order to alleviate the cost- and time-consuming process of lithography during fabrication of glass microchips. Using the electrochemical etching process by means of patterned agarose mould, microchannel with width less than 50 micrometer could be fabricated in 120 seconds, and high-accuracy micromachining was achieved. Combined with wet-etching and thermal bonding technology, glass-based microchips could be rapidly fabricated with low-cost.

A hot embossing technology was developed to rapidly fabricate PMMA-based moulds for PDMS-based microchips, in order to solve problems that large numbers of moulds were necessary for mass production of polymer chips. Using this technology, a PMMA mould with high quality could be obtained in less than 30 minutes, and the relative standard deviation (RSD) value of the height and width of the convex structure in PMMA moulds was only 1.46% and 0.42%. Replicated from the PMMA mould, PDMS microfluidic chips could be fabricated, and the RSD value of the characteristic parameter of the micro-channel on the chips were all less than 3%.

CO₂ laser direct-write technology was established to fabricate PMMA-based microchips which could be done in 30 minutes, in order to keep up with the fast-changing designs in laboratory studies. The effect of laser power, frequency and writing speed on the quality of the chips was evaluated. Furthermore, we found and solved the problem that in thermal bonded chips, the recast layer would block the channel in the cross section area.

2. Integration of nanofiltration membrane with microfluidic chip

The rejection characteristics of inorganic ions and amino acids by nanofiltration membranes under an electric field were investigated. The results showed that the nanofiltration membrane had different permselectivity for the ions with different valences, and the rejection rate of FITC-labeled amino acids reached almost 100%.

A PMMA-based microchip integrated with commercial nanofiltration membrane

was developed through CO₂ laser ablation and thermal bonding. Electrophoretic preconcentration and separation of amino acids was achieved on the chip, FITC-labeled amino acids could be preconcentrated for more than 1000 times.

A glass-based microfluidic chip was designed and fabricated for preparation of nanofiltration membranes by means of interfacial polymerization. In-situ preparation of nanofiltration membrane was studied in the microchip based on the laminar flow effect.

3. Preparation and mechanism research of superhydrophilic aluminum oxides

An electrochemical method was developed to prepare superhydrophilic aluminum oxide surfaces. By controlling the electrochemical conditions, anodic aluminum oxide (AAO) films with different surface structures and roughnesses could be obtained, and the relationship between the morphology and wettability of the AAO films was investigated. We found that the formation of “bird’s nest”-liked microstructure was necessary for the superhydrophilicity. The results provided experimental evidence for “3D capillary effect” theory proposed by Bico et al.

4. Applications of superhydrophilic/superhydrophobic patterned surface in lab-on-chip

An etching technology based on oxygen plasma was developed to prepare hydrophilic/hydrophobic patterned surfaces. Suppressing the “ring-stain effect” with these patterned surfaces was proposed and investigated. We showed that “ring-stain effect” decreased with the increasement of surface free energy differences between hydrophilic and hydrophobic regions, so that the spot uniformity of microarrays could be improved significantly by superhydrophilic/superhydrophobic patterned surfaces. Furthermore, the ring-suppressing mechanism was explained theoretically and experimentally, and we finally revealed that coffee ring stain was suppressed through suppressing the outward capillary flow inside the drying droplet on patterned substrate,

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库